
БІЗНЕС МАЛЫ, ЗАТОЕ ПРЫБЫТКОВЫ

БРАЦКІЯ НАРОДЫ

На тое яны і абяцанкі, каб іх не выконваць

Калісьці малому бізнэсу 
абяцалі вялікі рывок. І сапраўды, 
у пачатку 90-х даволі шмат люд-
зей кінулася ў гэтую дастатко-
ва зманлівую сферу дзейнасці. 
Амаль усе спадзяваліся за кароткі 
тэрмін нажыць вялікія грошы. 
Удалося, аднак, высока падняц-
ца зноў-такі былым савецкім 
чыноўнікам з добрай “крышай”. 
Асноўная ж маса насельніцтва 
імкліва бяднела. Менавіта на гэ-
тай хвалі сацыяльнай нянавісці да 
багацеяў і пад знакам барацьбы з 
карупцыяй і “прыхватызатарамі” 
прыйшоў да ўлады калгасны 
папуліст Аляксандр Лукашэн-
ка. Канешне, ён як і астатнія 
палітыкі абяцаў дзяржаўную 
падтрымку дробнаму бізнэсу. 
І пры гэтым стаўка рабілася на 
вытворчасць, а не на камерцыю.  
Дробных гандляроў Аляксандр 
Рыгоравіч зняважліва называў 
“мяшочнікамі” і” тарбешнікамі”, а 
то і зусім “вашывымі блохамі”. З тае 

пары мала што змянілася. Да пры-
кладу, у нашым раёне застаўся 
невялічкі рынак, дзе гандлююць 
два-тры дзесяткі індывідуальных 
прадпрымальнікаў, ёсць некалькі 
камерцыйных крамаў. У вытворчай 
галіне справы справы ідуць яшчэ 
больш  сціпла. Прыватныя прад-
прыемствы можна пералічыць 
па пальцах, ды і тыя ў асноўным 
з’яўляюцца аб’ектамі гаспадаран-
ня замежных прадпрымальнікаў.  
Самымі значнымі лічацца “польскі” 
куратнік у Слабадзе і піларама ў 
Шуміліне, якой кіруе капіталіст 
з Нямеччыны.  Ёсць у раёне і 
шумілінскія прадпрымальнікі, 
які я займаюцца вытворчас-
цю. Гэта прыватнае вытворча-
гандлёвае ўнітарнае прадпрыем-
ства “Флора-дрэў”, якім кіруе А. 
В. Судзько. Раней Алег Віктаравіч 
працаваў у лясніцтве простым ле-
сарубам (вучыўся ў Бешанковічах 
на вальшчыка). Наваліўшы ты-
сячы кубоў лесу, вырашыў ад-

крыць сваю справу. Пачаў проста: 
атрымаў у банку крэдыт і заняўся 
вырабам зрубаў. Вось ужо трэці 
год запар яго прадпрыемства вы-
рабляе зрубы жылога дома, лазні, 
дачы, альтанкі, нават будкі для 
сабак. У дырэктара А. В. Судзько 
працуе дзесяць рабочых, бухгал-
тар, эканаміст і майстар. Акра-
мя зрубаў калектыў займецца 
дровамі. Цэны ўмераныя – зруб 
лазні памерам 3х3 м каштуе 2 
мільёны 300 тысяч рублёў. Цэны 
на дровы прыкладна такія ж, 
як і ў райпаліўзбыце. Да таго ж 
фірма “Флора-дрэў”займаецца 
лесанарыхтоўкамі. Цяпер цэны 
на дзелавую драўніну знізіліся 
на 50 адсоткаў. Адзін кубаметр 
каштуе ад 100 да 130 рублёў. 
Спадар Судзько мае заказы не 
толькі ў нашым раёне. Ужо на-
ладжаны сувязі з аршанскімі і 
менскімі фірмамі. Апошні раз 
брыгада лесарубаў шумілінскай 
прыватнай фірмы цэлы месяц 

працавала ў Гарадоцкім раёне: 
асвоілі дзялянку ля мястэчка 
Езярышча. На першы погляд зда-
ецца, што працаваць калектыву 
на чале з кіраўніком фірмы про-
ста: спілавалі дрэва на дровы 
альбо злажылі зруб і прадалі – 
попыт заўсёды ёсць. Аднак крэ-
дыты дзяржаве трэба вяртаць 
рэгулярна, ды яшчэ з працэнтамі. 
А тэхніка? Цэны на яе, як кажуць, 
касмічныя. У 2006 годзе купілі 
трактар з маніпулятарам за 100 
мільёнаў рублёў. З цяжкасцямі, 
але разлічыліся. Не абышоў Але-
га Віктравіча і фінансавы крызіс. 
Тым не менш, прадпрымальнік 
не здаўся на волю лёсу. Наад-
варот, ён плануе ўстанавіць на 
прадпрыемстве пілараму. Рызы-
ка апраўданая. Абставіны могуць 
скласціся так, што можна будзе 
пашырыць вытворчасць. 

Аляксандр Шчамлёў.

Сучасная школа павінна захаваць усё 
лепшае, што зроблена за апошнія гады. 
Разам з тым неабходна пазбавіцца ад тых 
наслаенняў, якія толькі ўскладняюць працэс 
атрымання ведаў і не ўплываюць на якасць 
адукацыі. Апошнім часам выявіўся цэлы шэ-
раг актуальных праблем у развіцці школы. 
Школьнікаў паралельна  вучаць па розных 
праграмах: базавай, пашыранай, паглы-
бленай. А быць проста звычайнай, добрай 
школай не прэстыжна па той прычыне, што 
школьныя нагрузкі і тэрміны ўзрастаюць, а 
ў цэлым якасць адукацыі не паляпшаеццца. 
Таму мэтазгодна і паслядоўна праводзіцца 
курс на падзел ўстаноў сярэдняй адукацыі. 
У нашым раёне функцыю паглыбленага вы-
вучэння прадметаў выконвае Шумілінская 
раённая гімназія. Гэта установа адукацыі 
працуе з 2005 года і па праву займае адно 
звядучых месцаў. Дырэктарам гімназіі 
адразу была прызначана С. А. Сільчанка. 
Святлана Анатольеўна ўпэўнена, што 
сама ідэя сбору ў адным месцы адораных 
і таленавітых дзяцей цалкам апраўданая. 
У гімназіі створаны належныя ўмовы на-
вучання , ёсць добрая матэрыяльная база. 
Галоўныя патрабаванні да педагогаў – гэта 
прафесіяналізм. У гімназіі павінны пра-
цаваць людзі, якія змогуць забяспечыць 
патрэбныя дзяржаве вынікі. Апроч таго, у 
гімназіі дзейнічае навуковае таварыства 
вучняў. На сённяшні дзень навучальная 
ўстанова ўжо пачала набор вучняў на новы 
навучальны год. Сёлета ў гімназію змогуць 
паступіць і школьнікі, якія пражываюць у г. 
п. Шуміліна. Уступныя іспыты адбудуцца ў 
канцы жніўня. На гэты раз не спраўдзіліся 
апасенні вясковых настаўнікаў наконт таго, 
што лепшых вучняў забяруць у гімназію, а ім 
няма будзе з кім працаваць. Работы хапіла 
ўсім. Пакуль што відавочна адно: узровень 
падрыхтоўкі гімназістаў намнога вышэйшы, 
чым у вучняў сельскіх школ.

Алесь Шумскі.

Напрыканцы чэрвеня ў аграгарадок 
Амбросавічы завітаў адзін з кіраўнікоў вы-
шэйшых эшалонаў прэзідэнцкай вертыкалі 
– дэпутат Палаты прадстаўнікоў Нацыяналь-
нага сходу Рэспублікі Беларусь па Віцебскай 
сельскай акрузе № 21 Васіль Міхайлавіч 
Байкоў.  У сельскім Доме культуры адбылася 
сустрэча дэпутата з выбаршчыкамі.  У клуб 
былі запрошаны кіраўнік сельгаспрадпрыем-
ства СВК “Прыазёрны” В.  В. Юхнавец, намеснік 
старшыні райвыканкама А. М. Мядзвецкі, дэ-
путат Дабейскага сельсавета М. П. Ліскоў, рэ-
дактар раённай газеты “Герой Працы” Аліна 
Пятрова. Галоўным пытаннем, якое набалела 
не толькі выбаршчыкам, але і раённым ула-
дам, была праблема ацяплення шматпавяр-
ховых дамоў у вёсцы Амбросавічы. Гэтыя 
дамы дзесяць гадоў таму належалі калгасу, 
былі падключаны да калгаснай кацельнай. 
Калі калгас па-сутнасці разваліўся і трапіў пад 
узбуйненне, дамы перадалі на баланс УП ЖКГ.  
Кацельня на той час ужо прыйшла ў заняпад, 
а грошай на яе рэканструкцыю не выдзелілі. 
Тады мясцовая адміністрацыя не прыдумала 
нічога лепшага, як дазволіць жыхарам шмат-
павярховак будаваць ў кватэрах грубкі. Людзі, 
каб не замерзнуць, пачалі ратавацца ад хола-
ду. Будавалі з цэглы грубкі: ламалі ў кватэрах 
сцены, прабівалі столь - трэба ж было некуды 
выводзіць дым. Але такое ацяпленне аказала-

ся малаэфектыўным: колькі дроў не спальвай, 
усё роўна вышэй 12-14 градусаў тэмпера-
тура ў кватэры не падымалася – дом стары, 
панэльнага тыпу, складзены яшчэ ў пачатку 
80-х гадоў.  У мінулым годзе вяскоўцам на-
рэшце пашчасціла: ў Амбросавічах пачалося 
будаўніцтва аграгарадка.  Начальства неадна-
разова абяцала людзям, што будзе праведзена 
бясплатная газіфікацыя не толькі новых дамоў, 
але і старых шматпавярховах.  І правялі: газа-
выя катлы ўстанавілі ўсяго ў некалькіх новых 
асабняках.  Такія адносіны да справы выклікалі 
ў людзей абурэнне. Пачалася барацьба 
за сацыяльную справядлівасць: каля трох 
дзесяткаў жыхароў цэлы год падавалі скаргі 
і калектыўныя звароты ў розныя інстанцыі. 
Чыноўнікі спачатку перакладвалі вырашэн-
не праблемы з адной арганізацыі на другую, 
а затым адказвалі толькі аднымі адпіскамі. 
У рэшце рэшт  з невырашальнай для для ра-
ённай улады праблемай жыхары звярнуліся 
да дэпутата “Палаткі” В. М. Байкова. Васіль 
Міхайлавіч на сустрэчы паведаміў сельскім 
выбаршчыкам, што кіраўнікі раёна ведаюць 
пра іх бядотнае існаванне і гэта сітуацыя яго 
асабіста вельмі непакоіць. Намеснік старшыні 
райвыканкама не стаў займацца дэмагогіяй і 
выказаўся больш канкрэтна.  А.  М. Мядзвецкі 
цвёрда заявіў, што грошай на газіфікацыю 
дамоў патрэбна каля 400 мільёнаў рублёў, 

а такіх сродкаў у раёне няма. Разгарэлася 
дыскусія. Выбаршчыкі,  асабліва жанчыны-
пенсіянеркі пачалі вінаваціць чыноўнікаў у 
нерацыянальным выкарыстанні дзяржаўных 
сродкаў. Маўляў, навошта столькі грошай 
убухалі ў новы аграгарадок? Каму ён патрэ-
бен? Калгас ніколі не разлічыцца за яго, тым 
больш, што церпіць страты і даўгі дзяржаве 
пастаянна растуць.  Лепш бы адрамантавалі 
як след старыя дамы і падвялі да іх прырод-
ны газ. Моладзь пакідае вёску, а людзі, якія 
адпрацавалі па 30-40 гадоў павінны пакута-
ваць ад холаду. Дзе справядлівасць? Васіль 
Міхайлавіч Байкоў уважліва выслухаў усе 
скаргі і абяцаў знайсці грошы на закупку 
абсталявання і матэрыялаў для газіфікацыі 
дамоў. Прысутным было абвешчана, што 
работы пачнуцца прыкладна праз месяц. 
Памочнік дэпутата В. А. Бурдзей узяў пытан-
не на кантроль і для сувязі з грамадзянамі 
пакінуў дэпутату Дабейскага сельсавета М. 
П. Ліскову свой нумар тэлефона. Пасля чаго 
пачаўся прыём грамадзян па асабістых пытан-
нях. Дарэчы, намеснік старшыні райвыканка-
ма А. М. Мядзвецкі ўсе ж такі намякнуў жыха-
рам Амбросавіч пра нарыхтоўку дроў.  Дровы 
на вёцы ніколі лішнімі не бываюць.

А. Шчамлёў.

У гарадскі пасёлак Обаль завітала дэ-
легацыя з Нямеччыны . Нямецкі горад 
Фрыдрыхсхафен і наша мястэчка Обаль 
яшчэ з савецкіх часоў з’яўляюцца гэтак 
званымі гарадамі-пабрацімамі. Замеж-
ных гасцей прымала старшыня раённа-
га Савета дэпутатаў І. М. Новікава. Ірына 
Мікалаеўна наладзіла экскурсію для 
нямецкіх гасцей на Обальскі керамічны 
завод. У якасці экскурсавода на завод-
зе выступіла намеснік дырэктара прад-
прыемства Г. І. Бабахіна. Яна распавяла 
дэлегатам аб сваім прадпрыемстве: па-
чынаючы ад гісторыі і пра тое, якую пра-
дукцыю выпускаюць і куды прадаюць. 
Затым гасцей азнаёмілі з выставачнай 

залай Обальскага керамічнага завода. 
Пры чым турысты былі ў захапленні ад 
сюжэтных керамічных вырабаў.  Некато-
рыя з вырабаў нямецкія госці атрымалі 
ў падарунак. Не забылі наведаць і музей 
Обальскага падполля. Надалей візіцёры 
пабывалі ў Обальскай сярэдняй школе 
з дзіцячым прытулкам, дзе іх гасцінна 
прыняў дырэктар установы Аляксандр 
Мікалаевіч Штокін. Дырэктар у сваю чар-
гу арганізаваў для замежнай дэлегацыі 
экскурсію па школе. Абальчане мярку-
юць, што наступная сустрэча пабрацімаў 
адбудзецца ў горадзе Фрыдрыхсхафен. 

С. Горкі.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

Лепшых 
вучняў – 
у гімназію

Аб’явА
Каб атрымліваць кожны 

нумар газеты «Світанак» 
паведаміце рэдакцыі аб гэ-
тым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

Рэдакцыя “Світанак” 
змяшчае бясплатныя 
абвесткі чытачоў выдання. 
Дзеля размяшчэння абвесткі 
запоўніце купон або патэле-
фануйце ў рэдакцыю.

Калі парушаны вашы пра-
вы спажыўца, працаўніка, 
то даем эфектыўныя па-
рады па абароне права і по-
шуку бясплатных юрыстаў. 
Звяртайцеся на адрас газе-
ты «Світанак».

НЕЗАЛЕЖНАЯ ГАЗЕТА ШУМІЛІНШЧЫНЫ

СЬВIТАНАК
Беларусь,
  твой народ
 дачакаецца
Залацiстага,
 яснага дня! 
М. Багдановiч.

№ 11 (79), ЛІПЕНЬ 2009 ГОДА



№11, ЛІПЕНЬ 2009 ГОДА 2 СТАР.

СПЫНІЦЬ ГАНДАЛЬ 
ЛЮДЗЬМІ 28 чэрвеня ля вёскі 

Мікіціха адбылося 
дарожна-транспартнае 
здарэнне. Жыхар г. 
Віцебска, які ехаў на 
легкавіку “Сеат-Кардоба” 

пайшоў на разварот. Другі 
кіроўца, які рухаўся на 
аўтамабілі “Вольва” у спа-
дарожным накірунку не 
знізіў хуткасць. У выніку 
сутыкнення аўтамабілі 

пашкоджаны, а кіроўцы не 
пацярпелі. Абое кіроўцы 
парушылі Правілы дарож-
нага руху, на іх складзены 
адміністрацыйныя прата-
колы.

Дэмаграфічная бяспека або 
фізічнае выжыванне?

Кожнай жанчыне хочацца, каб ёю 
захапляліся, пастаянна звярталі на 
яе ўвагу. Ды не проста заўважылі, 
а яшчэ ацанілі, зрабілі выгадную 
прапанову. Кожнай хочацца знайсці 
параўнальна лёгкую і ня пыльную 
работу, пры гэтым атрымліваць 
стабільна высокую зарплату. Аднак, 
на жаль, у лёгкага хлеба ёсць і 
зваротны бок. Успомнім пачатак 90-х 
гадоў, калі наіўныя дзяўчаты замест 
абяцанай ім работы за мяжой ў 
якасці гувернанткі або танцоўшчыцы 
траплялі ў падпольныя бардэлі. Яны не 
разлічвалі, што ў момант пазбавяцца 
усіх грамадзянскіх правоў. У рабынь 
адбіралі грошы, пашпарты, асабістыя 
рэчы. А каб прымусіць жанчыну 
стаць прастытуткай, яе прывучалі 
да наркотыкаў. Вераць у лёгкія 
заробкі гэтаксама юнакі і мужчыны. 
Найбольш часта яны вярбуюцца ў 
розныя сумніўныя фірмы ў суседняй 
Расіі для таго, каб зарабіць вялікія 
грошы. І забываюць пра сацыяльную 
абароненасць. Згаджаюцца 
працаваць без грамадзянскіх 
правоў, без прафсаюзаў, наогул 
без годных умоваў працы. Сярод 
“гастарбайтараў” нямала і такіх, якія 
не вяртаюцца дадому, а то і зусім 
прападаюць без вестак. Здавалася 
б, цяпер колькасць ахвяр павінна 
знізіцца да мінімуму. Але просты люд 
рэдка вучыцца на чужых памылках. 

Жыхары Беларусі па-ранейшаму 
спрабуюць шукаць “вялікія” грошы за 
мяжой. За перыяд 2002-2008 гадоў 
па крымінальных справах звыш 3000 
нашых суайчыннікаў былі прызнаны 
пацярпелымі ад незаконнай вярбоўкі 
на работы, выкрадання, рабства. 
Супраць гандлю людзьмі, рабства 
і насілля ва ўсіх абласных гарадах 
Беларусі адкрыты Цэнтры “Рукі 
дапамогі”. Сюды можна звярнуцца 
за парадай і дапамогай. Нядаўна 
дырэктар Цэнтра г. Віцебска В. П. 
Галанюк і псіхолаг арганізацыі Д. У. 
Сенчанка правялі акцыю “Мой выбар 
– мой поспех” у Шумілінскай сярэдняй 
школе № 1. На мерапрыемства былі 
запрошаны старшыня Чырвонага 
Крыжа В. М. Чыжыкава, крыміналіста 
В. Л. Талстога. Школьнікі пабачылі 
відэаматэрыялы па праблемах 
гандлю людзьмі, прынялі ўдзел у 
анкетаванні. Арганізатары акцыі 
ладзілі выставу дзіцячых работ 
“Жыццё. Смутак. Радасць.” За 
лепшыя работы дырэктар Цэнтра 
“Рукі дапамогі”  В. П. Галалюк уручыла 
дыпломы і каштоўныя падарункі 
старшакласніцам Г. Салаўёвай, А. 
Карпушэнка, А. Марыскінай і інш. 
На заканчэнне мерапрыемства 
дырэктар школы М. З. Сямёнаў быў 
адзначаны дыпломам за выхаванне 
дзяцей.

А. Прылуцкі.

ЗДАРэННЕ НА ДАРОЗЕ

Гісторыя развіцця 
еўрапейскіх народаў па-
казвае, што на праця-
гу стагоддзя кожны на-
род пры больш-менш 
звычайных (сярэдніх) умо-
вах існавання (гэта значыць 
улічваючы войны і моры) 
павялічыў колькасць свай-
го насельніцтва ў два разы. 
Тэрыторыя цяперашняй 
Рэспублікі Беларусь амаль 
у сем разоў большая за 
плошчу Бельгіі, але коль-
касць насельніцтва ад-
нолькавае, што ў Бельгіі, 
што ў Беларусі. Ці напры-
клад, тэрыторыя сучас-
най Беларусі толькі на 
19 адсоткаў меншая за 
плошчу Велікабрытаніі, 
але насельніцтва ў шэсць 
разоў меншае. Тэрыто-
рыя цяперашняй Украіны 
амаль у тры разы большая 
за плошчу Беларусі, але 
насельніцтва больш у пяць 
разоў і г. д. У сярэднім поя-
се Еўропы такога анамаль-
нага стану, як у Беларусі, 
не назіраецца ні ў адной 
краіне. Пагражальнае 
дэмаграфічнае становішча 
склалася і ў Шумілінскім 
раёне. Насельніцтва наша-
га раёна штогод змянша-
ецца на 500-600 чалавек. 
Варта адзначыць, што най-
больш высокімі тэмпамі 
зніжаецца колькасць 
сельскага насельніцтва. 
Прычыны небяспечнай 

дэмаграфічнай сітуацыі 
вядомыя. За чатыры меся-
цы бягучага года ў раёне 
памёр 181 чалавек (у ад-
паведным перыядзе 2008 
года памерлі 147 чалавек). 
На першым месцы па пры-
чынах смяротнасці, як і 
па ўсёй вобласці, - хваро-
бы сістэмы кровазваро-
ту (40,3% ). Другое месца 
займае старасць. Па гэтай 
прычыне пайшлі з жыцця 
33 чалавекі. Усім памер-
лым было больш за 80 год. 
Насельніцтва раёна старэе: 
больш за 30% жыхароў – 
людзі пенсійнага ўзросту. 
На трэцім месцы – няш-
часныя выпадкі, траўмы 
і суіцыды. За чатыры ме-
сяцы загінула 25 чалавек. 
Імкліва вырасла колькасць 
людзей, якія скончылі 
жыццё самагубствам. 
За апошні перыяд было 
зарэгістравана 11 выпадкаў 
суіцыду. Наш раён паставіў 
своеасаблівы рэкорд: 8,66 
смяротных выпадкаў на 
адну тысячу насельніцтва 
(пры абласным паказчыку 
5,55 ) – самая высокая лічба 
ў вобласці. Безумоўна, не 
ўсё залежыць ад уладаў, 
дактароў і сацыёлагаў. Ча-
лавек сам павінен весці 
здаровы лад жыцця, бераг-
чы сваё жыццё і клапаціцца 
пра сваю будучыню. Аднак 
ёсць і яшчэ адзін цікавы 
паказчык, які сведчыць 

аб дынаміцы развіцця на-
шага раёна. За два гады 
колькасць маладых люд-
зей у Шумілінскім раёне 
скарацілася на 400 чала-
век. Сам старшыня райвы-
канкама В. А. Падляшчук 
вымушаны быў прызнаць, 
што верагодна моладзь 
адчувае сябе ў нашым 
рэгіёне няўтульна і некам-
фортна. І хаця мясцовымі 
ўладамі робіцца ўсё маг-
чымае, каб моладзь за-
ставалася працаваць і 
жыць у раёне, людзі доўга 
не затрымліваюцца. Най-
перш з’язджаюць маладыя 
высок акваліфік аваныя 
спецыялісты. Вальдэмар 
Антонавіч перакананы, што 
мала забяспечыць  маладых 
толькі жыллём і стабільнай 
невялікай зарплатай. Да гэ-
тага трэба дадаць годныя, 
сучасныя ўмовы працы і 
пражывання, выхадныя 
на сяле, службовы транс-
парт, магчымасць цікава 
правесці вольны час. А на 
ўсё гэта не хапае фінансаў.  
Пад пільным зрокам мяс-
цовай ўлады ішло выка-
нанне праграмы “Моладзь 
Шуміліншчыны” на 2006 
– 2010 гады. І, як паказа-
ла практыка,  у цэлым па 
раёне з рэалізацыяй пра-
грамы ў жыццё мясцовыя 
чыноўнікі пакуль што не 
справіліся.

Я. Вайтовіч.

СЬВIТАНАК

КРЫМІНАЛ

НЯўДАчНЫ АДПАчЫНАК
У раённы аддзел уну-

траных спраў звярнула-
ся жыхарка С. Жанчына 
напісала заяву замест 

свайго сына, у якога скралі 
тэлефон, калі той купаўся 
на Шумілінскім возеры. 
Малады чалавек пакінуў 

тэлефон у адзенні, якое 
павесіў у кабіне для рас-
пранання. Калі выйшаў з 
вады, тэлефон знік. 

ЗАЛЕЗЛІ у КАНтОРу
Невядомыя злодзеі падабралі ключы 

да ўваходных дзвярэй канторы саўгаса 
“Сіроцінскі”. З памяшкання канторы 
вынеслі ўсю камп’ютарную тэхніку. Дзве-

ры ў бухгалтэрыю і прыёмную аказаліся 
ўзламанымі. Вядзецца вышук. Міліцыя 
звяртаецца да свядомых грамадзян за да-
памогай. Тэлефон у РАУС 102.

З 30 чэрвеня па 4 ліпеня ў в. Быкі адбылася першая галадоўка пратэсту на Гара-
доччыне. Аляксандр Жыткевіч і Леанід Аўтухоў пратэставалі супраць пазбаўлення іх 
канстытуцыйнага права на працу з боку мясцовых чыноўнікаў з надзеяй прыцягнуць 
увагу да гэтай праблемы, як мясцовай улады так і вышэй стаячых кіраўнікоў, а такса-
ма і ўвагу беларускага грамадства. Ход галадоўкі аператыўны штодзённа асвятляўся 
на сайце http://haradok.belarda.org, радыёстанцыямі “Радыё “Свабода”, “Еўрапейскае 
радыёвяшчанне для Беларусі”, тэлекампаніяй “Белсат”. Да галадоўнікаў тэлефанаваў 
і звярнуўся з лістом Аляксандр Мілінкевіч, старшыня Руху “За Свабоду!”.

Вялікай увагай карысталася інфармацыя аб ходзе акцыі пратэсту на сайце http://
haradok.belarda.org, дзе усяго было больш 9 тысяч праглядаў навін аб галадоўцы 
і была праведзена он-лайн канферэнцыя з галадоўнікамі. Прапануем хроніку 
адбыўшыйся галадоўкі.

ГАЛАДОўКА 
ПРАтэСт у ў БЫКАХ

Да галадоўнікаў звярнуўся 
Аляксандр Мілінкевіч 

3 ліпеня галадоўнікі з 
в. Быкі Гарадоцкага раё-
ну Аляксандр Жыткевіч і 
Леанід Аўтухоў атрымалі ліст 
салідарнасці ад Аляксандра 
Мілінкевіча, старшыні Руху 
«За Свабоду» 

Вечарам 2 ліпеня каля 
22 гадзін да галадоўнікаў 
па тэлефону звярнуўся 
Аляксандр Мілінкевіч, стар-
шыня Руху «За Свабоду».  
Аляксандр Мілінкевіч зараз 
працягвае рэабілітацыю на 
Гарадзеншчыне пасля пе-
ранесенай аперацыі, але 
у курсе абставін галадоўкі 
пратэсту.

У тэлефоннай раз-
мове Мілінкевіч выказаў 
салідарнасць з дзеяннямі 
дэмакратычных актывістаў, 
якія адстойваюць сваё 
канстытуцыйнае права на 
працу. Мілінкевіч распытаў 
Аляксандра Жыткевіча аб 
стане здароў’я, паабяцаў 
прыкласці намаганні для 
працаўладкавання спадароў 
Жыткевіча і Аўтухова, а так-
сама пошука сродкаў для 
жыцця. 

Напрыканцы размовы 
старшыня Руху «За Сва-
боду» спадар Мідінкевіч 
адзначыў, што галадоўка 

– вялікая пагроза для жыц-
ця Аляксандра і Леаніда, а 
Беларусі патрэбныя здаро-
выя патрыёты, якія будуць 
мець сілы для пабудовы 
незалежнай, дэмакратыч-
най і еўрапейскай Беларусі. 
Аляксандр Мілінкевіч 
заклікаў актывістаў спыніць 
галадоўку.

Пасля тэлефоннай раз-
мовы Аляксандр Мілінкевіч 
накіраваў ліст да дэмакра-
тычных актывістаў Аляк-
сандра Жыткевіча і Леаніда 
Аўтухова.

Л. Антонаў.
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АЗАРтНАЯ ИГРА 
Нам приходится вас 

обманывать, чтобы со-
хранить ваше доверие.

Мечислав Шарган

На фоне перма-
нентного кон-
фликта с Росси-

ей отношения Беларуси 
с Европой развиваются с 
нарастающей интенсивно-
стью. Сразу же после состо-
явшегося визита в Минск 
комиссара ЕС по внешним 
связям и европейской по-
литике добрососедства Б. 
Ферреро-Вальднер бело-
русское правительство 
обратилось к Евросоюзу с 
просьбой о кредите. Мож-
но предполагать, что этот 
вопрос обсуждался во вре-
мя минских переговоров с 
еврокомиссаром. 

На первый взгляд эту 
благолепную картину раз-
рушила Парламентская 
ассамблея Совета Европы 
(ПАСЕ). Все ждали, что она 
вернет Палате представи-
телей Беларуси статус спе-
циально приглашенного. 
А ПАСЕ приняла решение 
сделать это только после 
введения в Беларуси мора-
тория на смертную казнь. 

Однако, на наш взгляд, 
эта неудача белорусской 
дипломатии весьма отно-
сительна. Ибо по большо-
му счету Совет Европы не 
слишком и нужен офици-
альному Минску. Потому 
что эта организация за-
нимается исключительно 
гуманитарными пробле-
мами, правами человека. А 
данная тема для белорус-
ских властей очень болез-
ненная. Но вступление в 
Совет Европы — это один 
из факторов возвращения 
в Европу, одно из правил 
европейской игры. Поэто-
му Беларуси поневоле при-
ходится их принимать.

С другой стороны, хотя 
решение ПАСЕ и выглядит 
явным диссонансом на 
фоне благожелательной 
позиции по отношению 
к официальному Минску 
других европейских ин-
ститутов, в нем тоже есть 
некий элемент подыгры-
вания белорусским вла-
стям. Выдвигается такое 
условие, которое руковод-
ству Беларуси можно вы-
полнить. Вот если бы ПАСЕ 
заявила, что возвращение 
статуса специально при-
глашенного произойдет 
только после проведения 
в Беларуси свободных вы-
боров или расследования 
дел исчезнувших оппози-
ционных политиков, то это 
условие невыполнимо и в 
таком случае процесс на-
шего вступления в Совет 
Европы был бы заблоки-
рован наглухо. А введение 
моратория на смертную 
казнь никак не угрожает 
власти нынешней правя-
щей команды. Правда, есть 
опасность, что общество 
может не понять такое ре-
шение, но это вопрос те-
кущей политической целе-
сообразности.

Можно сказать, что в 
последний год официаль-

ный Минск поменял так-
тику в отношении ЕС, его 
политика стала гибче, он 
успешно адаптировался к 
требованиям Европы. Суть 
новой тактической линии 
сводится к нескольким не-
хитрым приемам. 

Прежде всего, белорус-
ские власти прекратили 
идеологическую войну с 
Западом. До сих пор США 
и Европа объявлялись не-
примиримыми врагами 
славянской цивилизации, 
официальные СМИ разо-
блачали их коварные пла-
ны. В ответ на требования 
соблюдать права человека 
А. Лукашенко заявлял, что 
ваша демократия с кровью, 
зачем вы бомбили Югосла-
вию, мы победили фашизм, 
поэтому вы должны нам 
кланяться в ноги. 

Теперь его тональность 
резко поменялась. Он уже 
утверждает, что Беларусь 
и ЕС должны сотрудни-
чать, потому что Беларусь 
— центр (сердце, мост) 
Европы, на Евросоюз при-
ходится половина нашей 
торговли. 

Во-вторых, ныне, в от-
личие от прежних времен, 
белорусские власти готовы 
обсуждать даже неприят-
ные для себя вопросы, типа 
демократии, свободы СМИ 
и пр. А почему бы не по-
говорить? Перед визитом 
в Минск еврокомиссар Б. 
Ферреро-Вальднер, пере-
числяя шаги белорусских 
властей в сторону демо-
кратизации, отметила как 
положительный момент, 
что начались переговоры 
между Беларусью и ЕС по 
вопросам прав человека. 
Т. е. прогрессом объявле-
ны не позитивные сдвиги в 
этой сфере, а сам факт об-
суждения данной темы. 

Помнится, в годы «хо-
лодной войны» делегации 
СССР и США около 20 лет 
вели в Женеве переговоры 
о разоружении с нулевым 
результатом. Зато создава-
ли иллюзию в глазах миро-
вого сообщества.

В-третьих, руководство 
Беларуси стало щедрым на 
обещания. МВФ оно обеща-
ет рыночные реформы, ЕС 
— демократизацию, Укра-
ине — поддержку проекта 
создания Евроазиатского 
нефтетранспортного кори-
дора (обещания России — 
это особая эпопея). 

В-четвертых, кое-что из 
обещанного белорусские 
власти выполняют. Ровно 
столько, чтобы функционе-
ры МВФ или политики ЕС 
могли за что-то зацепиться 
и отметить, что есть про-
гресс. Ибо политическое 
решение об улучшении от-
ношений с Беларусью при-
нято в западных столицах. 
И для объяснения этого 
поворота ищут формаль-
ные основания.

Кстати, хотя между Бе-
ларусью и США сохраня-
ется состояние «холодной 
войны», остаются в силе 
американские санкции в 
отношении предприятий 

«Белнефтехима», в Минске 
нет полноценного посоль-
ства Соединенных Штатов, 
тем не менее Вашингтон 
поддерживает европей-
ский курс на разрядку. В 
этом смысле важно обра-
тить внимание на такой 
факт. Как известно, в США 
продолжает действовать 
«Акт о демократии в Бела-
руси». Один из его пунктов 
предусматривает, что аме-
риканские представители в 
международных организа-
циях обязаны блокировать 
выделение белорусскому 
государству финансовых 
ресурсов за исключением 
гуманитарной помощи. Но 
вот стало известно, что в 
МВФ при обсуждении во-
проса о кредите Беларуси 
американцы воздержа-
лись. И тем самым открыли 
дорогу кредитованию бе-
лорусской экономики. 

Таким образом, такти-
ка, взятая на вооружение 
официальным Минском, 
успешно работает. Всех 
этих приемов оказалось 
достаточно, чтобы размо-
розить отношения с ЕС. 

В настоящий момент 
Беларуси от Запада нужно 
одно: деньги. И как ни уди-
вительно, в Беларусь пош-
ли кредиты. Деньги дает 
МВФ, Всемирный банк, 
идут переговоры о вы-
делении финансовых ре-
сурсов с ЕС, Европейским 
банком реконструкции и 
развития. 

Иначе говоря, прекра-
щение вражды с Европой, 
использование тактики ба-
лансирования между Вос-
током и Западом дают по-
ложительный эффект. Судя 
по всему, официальный 
Минск вошел в азарт, аппе-
тит пришел во время еды. 
И потенциал такой поли-
тики достаточно большой, 
еще много неосвоенных 
резервов. 

Вот, например, посмо-
трите, как ловко Киргизия 
провернула операцию под 
кодовым названием «Раз-
вести лоха». После встречи 
киргизского и российско-
го президентов в феврале 
сего года было принято 
решение закрыть амери-
канскую базу «Манас». За 
это Киргизия получила от 
Москвы кредит в $2 млрд 
и помощь в размере $150 
млн. 

Но вот пришла инфор-
мация, что США готовы 
выплатить за базу $1 млрд 
плюс $150 млн ежегодно. И 
что вы думаете? Руковод-
ство Киргизии приняло ре-
шение оставить базу «Ма-
нас», правда, под новым 
названием.

А в Беларуси, как из-
вестно, два российских 
военных объекта, причем 
очень важных для оборо-
ны России. Представляе-
те, сколько возможностей 
«срубить бабки». 

Азартная игра в обыч-
ной жизни — это порок. А 
в политике — это один из 
способов существования. 

Валерий Карбалевич.

Бэніта Фэрэра-Вальднэр адразу 
папярэдзіла, што крокі Брусэля насустрач 
Менску магчымыя толькі пры ўмове, што і 
Беларусь пойдзе насустрач эўразьвязу — і, 
у прыватнасьці, да канца гэтага году выка-
нае 5 умоваў дэмакратызацыі краіны. 

Эўракамісар назвала сваю сустрэчу з 
кіраўніком Беларусі «вельмі прадуктыўнай»: 

«Магу вам сказаць, што мы мелі вельмі 
прадуктыўную размову па ўсіх пытаньнях. 
Яна цягнулася дзьве з паловай гадзіны. Мы 
абмеркавалі ўсе дэталі. Мне падалося, што 
прэзыдэнт вельмі ўважліва прыслухаўся да 
маіх словаў. Я думаю, што гэта быў добры старт 
таго, што, я спадзяюся, будзе эпохай у нашых 
дачыненьнях». 

Аляксандар Лукашэнка ў размове са спада-
рыняй Фэрэра-Вальднэр абверг выказваньні 
тых палітыкаў, якія кажуць, што ён вядзе ней-
кую гульню з Эўропай:

«Чаго мы хочам ад Эўропы? Мы хочам, 
каб вы разумелі, што Беларусь — ня толькі 
геаграфічны цэнтар гэтага кантынэнту, што 
тут жывуць вельмі прыстойныя, чэсныя, 
працавітыя людзі, што тут існуе сувэрэнная не-
залежная дзяржава. Гэта вялікая каштоўнасьць 
любога народу, і рабіць замах на сувэрэнітэт і 
незалежнасьць, як бы гэтага некаму ні хацела-
ся, мы дазволіць ня можам. Мы хацелі б нар-
мальных стасункаў з эўрапейскім кантынэн-
там».

 Мы хочам, каб вы разумелі, што Беларусь 
— ня толькі геаграфічны цэнтар гэтага кан-
тынэнту, што тут жывуць вельмі прыстойныя, 

чэсныя, працавітыя людзі, што тут існуе сувэ-
рэнная незалежная дзяржава ... 

Бэніта Фэрэра-Вальднэр таксама вы-
казалася за добрыя дачыненьні Брусэлю і 
Менску. Але яна нагадала, што Эўразьвяз і 
Эўракамісія чакаюць ад Беларусі выкананьня 
галоўных умоваў дэмакратызацыі краіны. Гэта, 
перадусім, сумесная праца зь Бюро дэмакра-
тычных інстытутаў і правоў чалавека (БДІПЧ) у 
справе зьмяненьня выбарчага заканадаўства 
Беларусі, каб наступныя выбары праходзілі па-
водле новага заканадаўства. Акрамя таго, гэта 
— свабода СМІ, свабода сходаў, рэгістрацыя 
недзяржаўных арганізацыяў, вызваленьне 
палітзьняволеных.

Бэніта Фэрэра-Вальднэр гаварыла з 
А.Лукашэнкам таксама пра фінансавую дапа-
могу, візы і правы чалавека. У прыватнасьці, 
эўракамісар паведаміла, што Эўракамісія 
прыкладае намаганьні, каб Эўрапейскі 
банк рэканструкцыі і разьвіцьця, а такса-
ма Эўрапейскі інвэстыцыйны банк аказалі 
фінансавую дапамогу Беларусі.

Спадарыня Фэрэра-Вальднэр сказа-
ла журналістам, што на перамовах у Мен-
ску паўставала пытаньне пра зьмяншэнь-
не кошту візаў для грамадзянаў Беларусі. У 
прыватнасьці, беларускі бок жадае, каб віза 
патаньнела з 60 да 35 эўра.

«Я падтрымліваю гэтую прапанову і па-
стараюся давесьці неабходнасьць гэтага да 
краінаў, якія ўваходзяць у Эўразьвяз», — за-
значыла эўракамісар у справах зьнешніх 
сувязяў Бэніта Фэрэра-Вальднэр. 

Эўракамісар 
выставіла Менску 
пяць умоваў

ЗША працягнуць спрыяць 
дэмакратызацыі Беларусі
Намеснік кіраўніка 

Руху «За Свабоду» 
Віктар Карнеен-

ка прыняў ўдзел у сустрэчы 
сенатараў і кангрэсменаў ЗША 
з беларускімі дэмакратычнымі 
палітыкамі.

Амерыканскіх гасцей у 
першую чаргу цікавіла ацэнка 
ўнутрыпалітычнай сітуацыя 
ў Беларусі. Пасля размовы 
з прадстаўнікамі дэмакра-
тычнай грамадскасці яны 
распавялі пра сваё разуменне 
стану са свабодамі і правамі 
чалавека ў Беларусі.

Адзін з удзельнікаў су-
стрэчы, намеснік кіраўніка 

Руху «За Свабоду» Віктар 
Карнеенка выказаў закла-
почанасць тым, што працэс 
дэмакратызацыі фактычна 
спыніўся. 

− Рэгістрацыя грамадскіх 
аб’яднанняў, якую распачаў 
Мінюст, насамрэч аказала-
ся надзвычай дазаванай. 
Партыя Свабоды і Прагрэсу, 
Беларуская хрысціянская 
дэмакратыя, ПА «Вясна», 
МХСС « Маладыя дэмакра-
ты» ніяк не могуць атрымаць 
рэгістрацыю. Рух «За Свабо-
ду» выказвае салідарнасць 
з імі. Па-другое, Беларусь 
ігнаруе выкананне ўзятых на 

сябе міжнародных абавязкаў. 
Гэта тычыцца ў першую чаргу 
выканання рашэння Камітэта 
ААН адносна парушэння 
правоў грамадзян дзяржавай 
Беларусь, − кажа Віктар Кар-
неенка.

Ад часоў візіту прэзідэнта 
Біла Клінтана гэта самая 
прадстаўнічая дэлегацыя 
ЗША у Беларусі. На сустрэчы з 
кіраўніцтвам краіны дасягну-
тая дамоўленасць пра зняц-
цё абмежаванняў у працы 
амбасады ЗША пасля адмены 
эканамічных санкцый. Акт аб 
дэмакратыі ў Беларусі рэвізіі 
не падлягае.

Лукашэнка паслаў Кудрына лячыцца
у інтэрвію, апублікаваным ў газэце «Известия»,  А.Лукашэнка зноў выказаўся на 

адрас міністра фінансаў Расеі Аляксея Кудрына.
«Мне патлумачылі, што на яго ідзе моцны ціск. Ён моцна нэрвуецца і гаворыць крыху ня 

тое. Тады – падлячыцца. У яго фінансы дзяржавы ў руках і ён пачнае такое казаць. Заўтра ён 
і не тое зробіць».

А.Лукашэнка ў мінулую пятніцу вельмі нэрвова адрэагаваў на выказваньні Аляксея Ку-
дрына, які заявіў, што Беларусь наблізілася да мяжы неплатаздольнасьці, ды зьвязаў выд-
зяленьне Менску апошняй траншы расейскага крэдыту памерам у 500 мільёнаў даляраў 
з антыкрызіснымі дзеяньнямі беларускага ўраду. Лукашэнка заявіў, што Кудрын «цалкам 
кансалідаваўся з нашымі адмарозкамі, якія тут на заходнія грошы вякаюць і пачынаюць ву-
чыць працаваць» Ён загадаў беларускаму ўраду «ня кланяцца перад Расеяй і шукаць шчасьця 
ў іншай частцы плянэты».

Прэзыдэнт Расеі Дзьмітрый Мядзьведзеў на гэтым тыдні назваў недапушчальнымі з 
пункту гледжаньня дыпляматычнай этыкі выказваньні на адрас прадстаўнікоў расейскага 
кіраўніцтва, якія дазволіў сабе кіраўнік адной з краінаў — бліжэйшых партнэраў Расеі. 

Паводле «РИА Новости», кіраўнік Расеі на нарадзе па эканамічных пытаньнях заявіў:
«Мы актыўна па-партнэрску працуем з нашымі бліжэйшымі суседзямі, дапамагаем ім у 

пераадоленьні крызысных зьяў, у тым ліку фінансамі, і немалымі фінансамі. Іншы раз гэта 
суправаджаецца неабходнасьцю камэнтаваць эканамічную сытуацыю ў гэтых краінах».

Ён падкрэсьліў, што ў Расеі «ніколі не дазвалялі і ня будуць дазваляць сабе асабістых ха-
рактарыстык адносна кіраўнікоў іншых краін. Хаця мы маглі б сказаць што-небудь адносна 
эфэктыўнасьці эканамічных захадаў, якія імі робяцца, чаму яны зьвяртаюцца да нас па дапа-
могу, падтрымку. 



№11, ЛІПЕНЬ 2009 ГОДА 4СТАР.

Заснавальнік: Сяржук Салодкі
Рэдактар: Аляксандр Шчамлёў

Адрас рэдакцыі: 211262, Шумілінскі раён, 
п/а Амбросавічы.
Тэл. 3-73-74, маб. +375299870742

Наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна

СЬВIТАНАК

Следующая торговая война с Россией 
будет «мясной»?

Намеснік старшыні руху “За 
свабоду” Віктар Карня-
енка распавёў у інтэрв’ю 

“Мы” пра тое, як ідзе падрыхтоўка да 
Беларускага еўрапейскага форуму, 
які мае прайсці ўвосень. 

Так, прайшлі ўжо некалькі 
пасяджэнняў аргкамітэту пад стар-
шынствам Аляксандра Мілінкевіча. 
Акрамя руху, ў ягоны клад дэлега-
ваныя прадстаўнікі дзвюх партыяў 
– “Беларускай хрысціянскай 
дэмакратыі” і Партыі свабоды і 
прагрэсу, якія пакуль марна спра-
буюць зарэгістравацца, а такса-
ма арганізацыяў “Малады фронт”, 
“Правы альянс” (які, дарэчы, днямі 
атрымаў рэгістрацыю), “Маладая 
Беларусь” і “Маладыя 
дэмакраты”.

З а ц в е р д ж а -
ны агульны план 
падрыхтоўкі і правяд-
зення мерапрыем-
ства. Дэлегаты будуць 
абірацца на раённых 
і міжраённых сходах 
па месцы жыхарства. 
Усяго іх плануецца 
правесці каля 80, буд-
зе вылучана прыклад-
на тысяча дэлегатаў.

Таксама ёсць пэўнасць, па словах 
Віктара Карняенкі, з парадкам дня 
БЕФу: “Прынцыпова вырашана не 
займацца на ім ніякімі вылучэннямі 
на прэзідэнцкія выбары. Па агульнай 
згодзе, на форуме будзе прынята су-
польная стратэгія па еўраінтэграцыі 
і план сумеснай дзейнасці ў рамках 
праграмы “Усходняе партнёрства”.

Аргкамітэт, па словах намесніка 
старшыні руху “За свабоду” вырашыў 
весці працу па трох накірунках: 
“Па-першае, гэта супрацоўніцтва з 
экспертамі. Неабходна з іх удзелам 
яшчэ да раённых сходаў распра-
цаваць першапачатковыя варыян-
ты дакументаў форуму. Па-другое, 
зараз мы праводзім сустрэчы з 
рэгіянальнымі актывістамі, каб яны 
як мага хутчэй ангажаваліся у гэты 
працэс. Напрыклад, такая сустрэча 
адбылася 11 чэрвеня ў Віцебску. На 
такіх сустрэчах у рэгіёнах мы без 
сумнавядомых інтэрпрэтатараў тлу-
мачым нашу пазіцыю па еўрапейскіх 
перспектывах Беларусі, мэтах і за-
дачах Беларускага еўрапейскага 

форуму. Па-трэцяе, разам з усімі 
партнёрскімі арганізацыямі за-
раз ствараем абласныя і раённыя 
аргкамітэты”.

Па інфармацыі “Мы”, першыя 
рэгіянальныя сходы могуць па-
чацца з 1 ліпеня. Між тым лідэр 
руху “За свабоду” Аляксандр 
Мілінкевіч накіраваў лісты ў раён-
ныя адміністрацыі наконт спрыянні 
ў прадстаўленні памяшканняў. Ліст з 
такім самым зместам накіраваны і ў 
Адміністрацыю прэзідэнта.

Калі на Беларускім еўрапейскім 
форуме не адбудзецца вылучэн-
ня кандыдата ў прэзідэнты, то якім 
чынам рух бачыць свой удзел у вы-
барах? Асабліва ў сувязі з тым, што 

тыя ж АДС разгортва-
юць цэлую кампанію і 
звярнуліся да розных 
суб’ектаў беларускай 
апазіцыі з просьбай 
адрэагаваць на пра-
панову працаваць па 
іхнім плане выбараў 
«адзінага» да 1 ліпеня.

“Пакуль усе пра-
панаваныя варыянты 
вылучэння «адзіных» 

больш нагадваюць 
гульню ў палітыку. Мы прынцыпо-
ва выступаем за еднасць усіх дэ-
макратычных сіл і вылучэнне ад іх 
сапраўднага лідэра. Але трэба памя-
таць, што лідэрства - гэта не кашуля, 
якую можна апрануць на любога ча-
лавека. Асабліва ў сённяшніх умовах. 
Таму мы можам пагадзіцца толькі на 
вельмі аб’ектыўныя крытэрыі для 
вызначэння “адзінага”. Напрыклад, 
такія, як склад ініцыятыўнай групы. 
І гэта павінны быць не перапісаныя 
тэлефонныя даведнікі, а актыў, які 
ўжо працаваў у папярэдніх выбар-
чых кампаніях. Увогуле, калі палітыкі 
сапраўды хочуць дамовіцца, яны 
найперш не робяць на гэты конт 
публічных заяў, а сустракаюцца і 
размаўляюць у рабочым парад-
ку. Таму у пэўны тэрмін на амаль 
ультыматыўную прапанову ад АДС 
мы хутчэй за ўсё рэагаваць не буд-
зем. Але гэта ёсць маё меркаванне. 
Афіцыйна гэтае пытанне павінна 
быць разгледжана на паседжанні 
Рады руху”, - заявіў у інтэрв’ю “Мы” 
Віктар Карняенка. 

«Мы»

«Комсомолка» поинтересова-
лась у экспертов, по каким еще по-
зициям может возникнуть торговый 
спор между Россией и Беларусью.

1. Газ
Самая чувствительная позиция. 

Россияне это знают и уже начинают 
намекать, что в разговоре с Мин-
ском могут использовать газовый 
вентиль. По информации газеты 
«КоммерсантЪ», в ход могут пустить 
то, что Беларусь не полностью рас-
плачивается с Газпромом за голубое 
топливо. Напомним, ценник меня-
ется каждый квартал, но мы платим 
среднегодовую цену в 150 долларов 
за тысячу кубометров (так получа-
ется немного дешевле). Перерасчет 
будет только в конце года. Сейчас 
Москва заявляет, что такая схема 
расчетов – устная договоренность 
между президентами.

- Теоретически может возник-
нуть ситуация регрессивного иска 

со стороны Газпрома к Белстран-
сгазу в связи с неполной оплатой за 
газ в I квартале. Теоретически такая 
угроза есть, этот вопрос не снят с 
повестки, – цитирует Интерфакс 
советника по экономическим во-
просам посольства России Андрея 
Кузнецова.

2. Мясо, рыба и другие про-
дукты

Случайно ли оговорился на этих 
выходных президент Медведев, 
когда охарактеризовал поведение 
Беларуси как «мясомолочную ис-
терику»? Пока российский рынок 
закрыт только для молочки, но, по 
мнению экономиста центра Мизеса 
Ярослава Романчука, дальше в спи-
сок запретных товаров могут по-
пасть и многие другие продукты, в 
частности мясная группа.

Кстати, на протяжении послед-
них лет наши колбасные фабрики 
периодически сталкиваются с труд-

ностью получения сертификатов 
для поставки своих продуктов в 
Россию.

Кроме того, появились слухи, 
что соседи уже «забеспокоились» по 
поводу нашей рыбы. Дело в том, что 
основные белорусские поставщики 
работают в свободной экономиче-
ской зоне, а потому наша продукция 
получается дешевле российской. А 
это невыгодно российским произ-
водителям.

3. Дорожная и сельхозтехника
Комбайны, трактора, нашу до-

рожную технику мы и так в послед-
нее время продаем со скрипом: из-
за кризиса у партнеров просто нет 
денег. А ведь эти заводы (МАЗ, МТЗ, 
Гомсельмаш и другие) и подпитка 
для бюджета, и рабочие места для 
многих белорусов. Правда, недавно 
стороны договорились, что наша 
сельхозтехника будет идти в Россию 
на льготных условиях.

Кіраўнік Беларусі Аляк-
сандар Лукашэнка 
прыбыў на парад з на-

годы Дня незалежнасьці разам з 
малодшым сынам Колем. Абодва 
былі ў вайсковай форме. 

У сваім выступе А.Лукашэнка 
адзначыў, што Беларусь 
імкнецца да збліжэньня народаў, 
пасьлядоўна праводзіць зба-
лянсаваную, шматвэктарную 
палітыку, лічыць «сваімі жыцьцё-
ва важнымі інтарэсамі разьвіцьцё 
ўсебаковага і ўзаемавыгаднага 
супрацоўніцтва з усімі краінамі».

Паводле А.Лукашэнкі, 
«у сьвеце не павінна быць 
звышдзяржаваў, якія самі сябе 
надзялілі правам дыктаваць 
умовы, як жыць сувэрэнным і не-
залежным краінам». 

«На жаль, апошнім ча-

сам зьявіліся 
спробы тракта-
ваць прынцып 
шматвэктарнасьці 
ледзь не як здра-
ду саюзьнікам з 
боку Беларусі. Не 
слабее імкненьне 
п р а ц і ў н і к а ў 
б е л а р у с к а -
расейскай інтэграцыі ўбіць 
клін у нашы стасункі», — сказаў 
А.Лукашэнка. Ён заявіў, зьвяр-
таючыся да кіраўнікоў Расеі, што 
«Беларусь не гандлюе дружбай з 
Расеяй». 

«Мы братэрскія народы, мы 
адзін народ. Наша агульная і 
вялікая перамога і сёньняшні 
юбілей, якія сымбалізуюць наш 
сумесны ўклад у разгром агрэса-
ра, вызваленьне нашых народаў 

і ўсяго чалавецтва ад фашысц-
кага паняволеньня, тысячакрот-
на пераважваюць узаемныя 
рознагалосьсі і прэтэнзіі. Разам 
мы вырашалі і вырашым любыя 
праблемы», — сказаў кіраўнік 
краіны. 

«За апошнія 15 гадоў Беларусі 
прадказвалі крах і сацыяль-
ныя ўзбурэньні, але ў нас запас 
трываласьці дастатковы», — 
сказаў А.Лукашэнка.

Радыё Свабода (Менск)

ПАРАД ПРЫМАЛІ ДВА 
ЛуКАШэНКІ 

ДА БЕЛАРуСКАГА 
ЕўРАПЕйСКАГА фОРуМу

19 чэрвеня ў дзень народзінаў Васіля Быкава ў яго на радзіме ў вёс-
цы Бычкі ўручана прэмія імя Васіля Быкава „За свабоду думкі”. Прэмію 
ўручыў Рух „За Свабоду”. Ляўрэатам стаў мастак Алесь Пушкін.

Алесь Пушкін стаў ляўрэатам прэміі 
Прэмія імя Васіля Быка-

ва «За свабоду думкі» была 
заснавана ў мінулым годзе 
лідэрам Руху «За Свабоду» 
Аляксандрам Мілінкевічам. 
Ідэя прыйшла пасьля таго, як 
палітык атрымаў прэмію імя 
Андрэя Сахавара менавіта 
за свабоду думкі. 

Аляксей Кавалец з Руху 
«За Свабоду» тлумачыць, з 
думкаю пра каго прэмія за-
снавана ў Беларусі.

А. Кавалец: У Аляксандра 
Мілінкевіча ўзьнікла дум-
ка, каб у Беларусі зрабіць 
прэмію за свабоду думкі. 
Каб пачаць уручэньне прэміі 
нашым вядомым людзям, 
патрыётам Беларусі, якія 
змагаюцца за Беларусь, ня-
суць гэтую беларускасьць 
і Беларусь у сьвет, якія да-
юць прыклад моладзі, якімі 
павінны быць беларусы. 
Гэта прэмія найбольш адда-
ным Беларусі людзям.

У мінулым годзе прэмія 

была ўручана ўпершыню. 
Ляўрэатамі сталі Рыгор 
Барадулін, Уладзімер Арлоў 
і Павал Севярынец. У гэтым 
годзе першыя ляўрэаты 
прэміі імя Васіля Быкава 
выбіралі сёлетняга ляўраэта, 
якім і стаў мастак Алесь 
Пушкін.

Чаму менавіта 
ён? Тлумачыць Па-
вал Севярынец.

П. Севярынец: 
Алесь Пушкін – гэта 
ўнікальная зьява 
ў беларускім ма-
стацтве, у бела-
рускай культуры, а нават 
у беларускай палітыцы. 
Гэта чалавек, які творчымі 
сродкамі выяўляе най-
больш вострыя пытаньні, 
якія ўзьнікаюць перад усёй 
нацыяй. Гэта рэдкасьць. 
Звычайна пісьменьнікі ці 
паэты размаўляюць эзо-
павай мовай, а іх творчыя 
здабыткі даступныя толькі 

пэўнаму колу людзей. Алесь 
Пушкін усё робіць публічна 
й адкрыта. Гэта цяпер і па-
трэбна Беларусі ды белару-
сам. Ён дзейсны інтэлігент, 
часам правакацыйны, але 
гэта патрэбна, каб абудзіць 
беларускую сьвядомасьць. 

Гэтаму дапамагаюць высту-
пы, карціны, пэрформэнсы 
Алеся Пушкіна.

Цяпер Алесь Пушкін 
далучаецца да журы, якое 
ў будучым годзе ў склад-
зе 4 чалавек абярэ новага 
ляўрэата.

Сам мастак лічыць, што 
прэмія ўручана ня столькі 
яму, як Алесю Пушкіну, а 

прэміяй адзначаны яго 
жыцьцёвы шлях.

А. Пушкін: У Беларусі 
вельмі шмат дастойных і 
цікавых людзей. Прэмія 
ўручана „за грамадзкую й 
творчую дзейнасьць на ка-
рысьць Беларусі й свабоды”. 

Журы, відаць, вырашыла ад-
значыць ня проста Пушкіна, 
але прыклад шляху чалаве-
ка, які нарадзіўся ў Бабры, 
вучыўся ў Менску, а пазьней 
не шукаў міграцыі, як многія 
вядомыя творчыя людзі, каб 
„больш разьвіць свой талент 
і знайсьці творчы шлях”. Мая 
дарога была іншаю. Прэміяй 
уганараваны шлях чалавека, 

які скончыў выдатную ма-
стацкую адукацыю ў 90-х га-
дах, а потым вырашыў ехаць 
у Віцебск, адкрыў галерэю. 
Тады была свабода, можна 
было рабіць лябараторыю 
экспэрымэнту, потым паехаў 
у Магілёў на рэстаўрацыю 

катэдры.
Потым ужо прыйшоў 

да ўлады Лукашэнка ды 
вярнулася задушлівая 
атмасфэра савецкасьці й 
цэнзуры. Пачалі ўсё на-
цыянальнае ўшчымляць, 
не дазвалялі разьвівацца. 
Я вырашыў на апошнія 

грошы купіць хату ў Ба-
бры, даглядаць бацькоў, 
расьпісваць царкву, 
ажаніцца, нарадзіць дзетак. 
Жыцьцё было цяжкое, доўга 
не было дзетак, памерлі 
мама й тата. Гэта ўсё было 
вядома і Арлову, які няраз 
у мяне быў, Барадулін му-
дры чалавек. Яны, напэўна, 
уганаравалі гэтай прэміяй ня 

столькі Пушкіна ці гакосьці 
іншага, тут галоўнае шлях 
творчага чалавека, вяртань-
не да сваіх каранёў. Чала-
век, які не баяўся ў мястэчку 
„рабіць” Беларусь, каб яна 
была беларускай. Ня проста 
Беларусь, але каб яна была 
беларуская. Каб у пашане 
былі ідэалы 25 Сакавіка, 
каб была беларуская мова 
ў сям’і, каб жоначка была 
беларускай, каб сьцяг над 
хатай вісеў сапраўдны, а не 
каляніяльны. Гэта напэўна й 
было адзначана. 

Прэмія ўяўляе сабою ста-
туэтку, якую запраектаваў 
Віктар Копач, ганаровую 
грамату, а таксама грашо-
вую ўзнагароду. 

З самага пачатку было 
вырашана, што прэмія 
будзе ўручацца толькі на 
радзіме Васіля Быкава ў 
Бычках і толькі ў дзень яго 
народзінаў 19 чэрвеня.

Алена Пытэль.


